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Kada Bog postavi svoj šator kako bi nas primio, 
ništa nam ne može nauditi – poruka je potpunoga 
pouzdanja koju je papa Benedikt XVI. istaknuo na 
današnjoj (5. listopada) općoj audijenciji,  održanoj 
na  Trgu  svetoga  Petra,  govoreći  o  23.  psalmu, 
posvećenom  „Dobrom  Pastiru“.  Obraćanje 
Gospodinu  u  molitvi  obuhvaća  radikalni  čin 
pouzdanja, u svijesti da se povjeravamo Bogu koji je 
dobar,  milosrdan  i  blag,  spor  na  srdžbu  i  bogat 
ljubavlju  i  vjernošću  –  istaknuo  je  Sveti  Otac  na 
početku  kateheze  tumačeći  da  zbog  toga  želi 
razmišljati  o  spomenutom psalmu  koji  je  potpuno 
prožet  pouzdanjem,  i  u  kojemu  psalmist  izražava 
sigurnost da je vođen i zaštićen, siguran od svake 
opasnosti, jer Gospodin je njegov pastir. Riječ je – 
kako je rekao Papa – o tekstu koji je blizak svima i 
svi ga vole.

„Gospodin  je  pastir  moj,  ni  u  čemu  ja  ne 
oskudijevam“,  tako  započinje  ova  lijepa  molitva  – 
rekao je Sveti Otac. Osvrćući se na opis pejsaža koji 
je dio 23. psalma, istaknuo je da nas u pustinjskoj 
sredini  kao  što  je  ona  o  kojoj  govori  psalmist, 
„zelene poljane“ kamo Dobri Pastir vodi svoje stado 
upućuju na golemo „dobro“ koje Pastir osjeća prema 
svojemu  stadu.  Draga  braćo  i  sestre,  i  mi,  kao 
psalmist, ako idemo iza 'dobroga Pastira', koliko god 
izgledali teški, vijugavi ili dugi putovi našega života, 



često i u duhovno pustinjskim predjelima, bez vode i 
pod  gorućim  suncem  racionalizma,  pod  vodstvom 
dobroga  pastira,  Krista,  sigurni  smo  da  idemo 
'dobrim' putovima, i da nas Gospodin vodi, da nam 
uvijek je blizu, te da nećemo ni u čemu oskudijevati 
–  istaknuo  je  Papa.
Kada se u jednom trenutku nad stado spusti  noć, 
ovce postanu nemirne, jer – kako je primijetio Sveti 
Otac – mogle bi se spotaknuti, ili udaljiti i izgubiti. 
Psalmist se, međutim, ne boji, osjeća se ohrabren, 
onako kako bi se trebali osjetiti cijela Crkva i svaki 
pojedini  vjernik.  'Ti  si  sa  mnom',  izraz  je 
nepokolebljiva  pouzdanja,  i  sažima  iskustvo 
radikalne vjere; - istaknuo je Papa - Božja blizina 
preobražava  stvarnost,  mračna  dolina  gubi  svu 
pogibeljnost,  nestaju  sve  opasnosti.  Stado  sada 
može ići mirno, praćeno prijateljskim zvukom štapa 
koji  udara  u  tlo  i  označava  umirujuću  nazočnost 
pastira. 

Tom ohrabrujućom slikom završava prvi dio psalma. 
U drugom smo dijelu i dalje u pustinji, u kojoj pastir 
živi sa svojim stadom, ali nalazimo se u šatoru koji 
se  otvara  kako  bi  pružio  gostoprimstvo  puno 
pozornosti – objasnio je Sveti Otac. I tu se osjeća 
ozračje  velike  smirenosti.  Gesta  je  to  podjele  ne 
samo hrane, nego i života, u pružanju zajedništva i 
prijateljstva  koje  uspostavlja  veze  i  izražava 
solidarnost. Hrana, ulje, vino, darovi su od kojih se 
živi  i  koji  pružaju  radost,  jer  idu  dalje  od  nužno 
potrebnoga, i izražavaju besplatnost i obilje ljubavi – 
rekao  je  Sveti  Otac  te  istaknuo  da  je  psalmist 
primatelj  beskrajne  pažnje,  zbog  čega  sebe  vidi 



poput  putnika  koji  pronalazi  sklonište  u 
gostoljubivom  šatoru,  dok  se  njegovi  neprijatelji 
moraju  zaustaviti  i  gledati,  jer  je  onaj  kojega  su 
smatrali svojim plijenom stavljen na sigurno, postao 
je sveti, nedodirljivi gost. A psalmist smo i mi ako 
smo stvarno vjernici u zajedništvu s Kristom. Kada 
Bog otvori svoj šator kako bi nas primio, ništa nam 
ne može nauditi – istaknuo je Papa.

Kada potom putnik ponovno krene na put, božanska 
se  zaštita  nastavlja  i  prati  ga  na  njegovu  putu  – 
rekao  je  nadalje  Sveti  Otac  te  objasnio  -  Božja 
dobrota  i  vjernost  stalna je  pratnja  psalmista  koji 
izlazi iz šatora i vraća se na put. Ali, sada je to put 
koji  poprima  novi  smisao,  te  postaje  hodočašće 
prema  Gospodinovu  hramu,  svetomu  mjestu  na 
kojemu  pripovjedač  želi  zauvijek  „stanovati“,  i  na 
koje se želi „vratiti“. (…) Vratiti se u Hram i boraviti 
u njemu želja je svakog Izraelca, a stanovati blizu 
Boga, u njegovoj blizini i dobroti, težnja je i čežnja 
svakog vjernika – napomenuo je Papa, te

katehezu završio  podsjećajući  kako je  lik  Dobroga 
Pastira u Isusu pronašao svu puninu značenja. Isus 
je 'Dobri  Pastir'  koji  ide u potragu za izgubljenom 
ovcom, koji poznaje svoje ovce i daje za njih život. 
On je pravi put koji nas vodi do života, svjetlost koja 
osvjetljava  mračnu  dolinu  i  pobjeđuje  svaki  naš 
strah  (…) Tko ide  s  Gospodinom, i  u  mračnim se 
dolinama  patnje,  nesigurnosti  i  svih  ljudskih 
problema, osjeća siguran. Ti si sa mnom: to je naša 
sigurnost koja nas podupire – istaknuo je Sveti Otac.

U pozdravima na raznim jezicima, Sveti je Otac na 



engleskom  jeziku  posebno  pozdravio  izaslanstvo 
Teološkoga fakulteta grčkoga Sveučilišta iz Soluna, 
koji je Papi dodijelio zlatnu medalju „Apostle Jason“. 
Sveti  je  Otac  tom  prigodom  rekao  da  se  osjeća 
počašćenim tom gestom, prepoznajući u njoj rječiti 
znak  sve  većega  razumijevanja  i  dijaloga  između 
katolika  i  pravoslavaca.  Pozdravljajući  pak  na 
slovačkom  jeziku,  Sveti  je  Otac  spomenuo  skori 
liturgijski spomen Blažene Djevice Marije od Krunice. 
Otkrijte ponovno vrijednost molitve Krunice kao puta 
za osobni susret s Kristom – potaknuo je Sveti Otac. 
 

U podnevnom nagovoru Sveti Otac komentirao 
današnje misno evanđelje

02/10/2011 17.52.22

Nakon tri mjeseca Sveti se Otac ponovno pojavio 
na  prozoru  svoje  radne  sobe  u  Vatikanu  za 
uobičajeni nedjeljni nagovor prije marijanske molitve 
Anđeo Gospodnji. Obraćajući se vjernicima na Trgu 
svetoga  Petra  komentirao  je  misno  evanđelje 
istaknuvši  Isusovu  strogu  opomenu  svećeničkim  i 
narodnim  starješinama:  „Tako  će  vam  se  oduzeti 
kraljevstvo  Božje  i  dat  će  se  narodu  koji  rađa 
njegovim  urodom“.  Te  riječi  govore  o  velikoj 
odgovornosti  radnika  u  vinogradu  Gospodnjem, 
posebice onih koji vrše službu autoriteta, a potiču na 
obnavljanje  potpune vjernosti  Kristu  –  objasnio  je 



Benedikt XVI.

Krist je kamen koji su odbacili graditelji, optužili su 
ga da je neprijatelj zakona i da je opasnost za javni 
red; ali On, odbačen i razapet, uskrsnuo je, postavši 
ugaoni  kamen  na  koji  se  mogu  s  apsolutnom 
sigurnošću postaviti temelji svakog ljudskog života i 
cijeloga svijeta – ustvrdio je Sveti Otac i dodao da o 
toj  istini  govori  prispodoba  o  nevjernim 
vinogradarima,  kojima  je  vlasnik  povjerio  svoj 
vinograd, da ga obrađuju i  ubiru njegove plodove. 
Bog  je  vlasnik  vinograda,  a  vinograd  simbolizira 
njegov  narod,  kao  i  život  koji  nam  dariva  da, 
njegovom  milošću  i  svojim  zauzimanjem,  činimo 
dobro – ustvrdio je Sveti Otac dodajući da je sveti 
Augustin govorio da nas Bog obrađuje kao polje da 
budemo bolji. 

Bog  ima  plan  za  svoje  prijatelje,  ali  ljudski  je 
odgovor nažalost često usmjeren prema nevjernosti, 
koja  se  pretvara  u  odbijanje.  Oholost  i  sebičnost 
priječe da se spozna i prihvati najdragocjeniji Božji 
dar:  njegov  jedinorođeni  Sin.  Kada  im  je  poslao 
svoga sina – piše evanđelist Matej – vinogradari ga 
zgrabiše,  izbaciše  iz  vinograda  i  ubiše.  Bog  se 
predaje u naše ruke, prihvaća da bude neistraživo 
otajstvo slabosti a svoju svemoć očituje u vjernosti 
spasiteljskom  planu  prema  kojem  će  na  kraju 
zločinci biti pravedno kažnjeni – kazao je Papa.

Po vjeri čvrsto ukorijenjeni na ugaonom kamenu koji 
je Krist, ostajemo u njemu kao mladica koja rađa 
plodom tek ako je na lozi. Jedino se u Njemu, po 
Njemu  i  s  Njim  izgrađuje  Crkva,  narod  Novoga 



saveza. Glede toga pisao je sluga Božji papa Pavao 
VI:  Prvi  plod  produbljene  samosvijesti  Crkve  jest 
obnovljeno otkriće životnog odnosa s Kristom. Vrlo 
je poznata, temeljna i bitna, ali nikad dovoljno bije 
produbljena,  promišljena  i  slavljenja  ta  zbilja  – 
ustvrdio  je  Papa  citirajući  Pavla  VI.
Dragi prijatelji, nastavio je Papa, Gospodin je uvijek 
blizak i djeluje u ljudskoj povijesti, također nas prati 
jedinstvenom prisutnošću svojih anđela, koje Crkva 
danas časti kao Čuvare, to jest službenike božanske 
skrbi za svakog čovjeka. Od početka do časa smrti, 
ljudski je život okružen njihovom trajnom zaštitom. 
Anđeli  čine  krunu  Preuzvišenoj  Kraljici  pobjeda, 
Blaženoj  Djevici  Mariji  od  krunice,  koja  na  prvu 
nedjelju  listopada,  baš  u  ovome  trenutku,  iz 
Pompejskog svetišta i cijeloga svijeta, prima žarku 
molitvu da se pobijedi  zlo  i  u  punini  objavi  Božja 
dobrota – podsjetio je Benedikt XVI[J1] .

Danas  popodne  u  talijanskog  grdu  Ivrea,  bit  će 
proglašena  blaženom  časna  sestra  Antonia  Maria 
Verna, utemeljiteljica zavoda Milosrdnih sestara od 
Bezgrješnoga  začeća.  Obred  proglašenja  predvodit 
će  kardinal  Tarcisio  Bertone,  moj  državni  tajnik. 
Zahvalimo Bogu za ovaj svijetli  lik nove blaženice, 
uzorne  redovnice  i  odgojiteljice  –  kazao  je  Sveti 
Otac.

Pozdravljajući  na  raznim  jezicima  prisutne 
hodočasnike  na  Trgu  svetoga  Petra,  našim  se 
hodočasnicima  obratio  riječima:  Od  srca 
pozdravljam i blagoslivljam hrvatske hodočasnike, a  
osobito  vjernike  Hrvatske  katoličke  zajednice  iz  
Kelkheima.  Dragi  prijatelji,  započeli  smo  mjesec  

http://212.77.9.15/audio/ra/00282533.RM


posvećen  Blaženoj  Djevici  Mariji.  Potičem  vas  
da[J2] [J3] [J4] [J5]  u  svojim  obiteljima  svakodnevno 
molite kako bi Božji blagoslov prebivao među vama.  
Hvaljen Isus i Marija!
 

Opća audijencija srijedom

28/09/2011  17.49.08

Na  današnjoj  općoj  audijenciji  na  Trgu  svetoga 
Petra  Sveti  je  Otac  govorio  o  apostolskom 
putovanju u Njemačku, istaknuvši  da ju je prošao 
uzduž  i  poprijeko.  Zahvalio  je  Bogu  što  mu  je 
omogućio susret s narodom te da je mogao govoriti 
o Bogu i zajedno moliti  s braćom u vjeri.  Ovaj se 
pohod  odvijao  pod  geslom:  „Gdje  je  Bog  tu  je  i 
budućnost“,  a  bio  je  veliko slavlje  vjere  u  raznim 
susretima,  razgovorima,  slavljima,  naročito  na 
svečanim  misama  s  pukom  Božjim.  Bili  su  to 
dragocjeni  trenutci  koji  su  nam  omogućili  iznova 
osjetiti  da Bog daje smisao našem životu, istinsku 
puninu,  da  jedino  On  svima  daje  budućnost  – 
ustvrdio je Benedikt XVI.

Papa  je  zahvalio  svima  na  srdačnome  dočeku, 
njemačkim  biskupima,  posebice  onima  čije  je 
biskupije  pohodio.  Zahvalio  je  njemačkom 
predsjedniku i svim političkim i civilnim vlastima te 
svima koji su pridonijeli organizaciji posjeta. Posjet 
je bio veliki dar za mene i sve nas, a potaknuo je 



radost,  nadu  i  novi  polet  vjere  i  zauzimanja  za 
budućnost  –  ustvrdio  je  Sveti  Otac.
Govoreći o boravku u Berlinu, Papa je podsjetio na 
susret s njemačkim predsjednikom, te na govor u 
Bundestagu o temeljima prava i pravne države.Valja 
proširiti  naše poimanje naravi, shvatiti  je ne samo 
kao skup funkcija  nego kao i  govor  Stvoritelja  da 
možemo razlikovati dobro od zla – primijetio je Sveti 
Otac te podsjetio na susret s predstavnicima Židova 
i  muslimanskih  zajednica  u  Njemačkoj.  Na  misi  u 
Berlinu molio sam zajedno s vjernicima i ohrabrio ih 
u vjeri. Govorio sam o važnosti jedinstva u Kristu za 
život vjernika i za Crkvu, mistično tijelo Kristovo – 
podsjetio je Benedikt XVI.

 Osvrćući  se  na  posjet  Tiringiji,  pokrajini 
protestantske  reforme,  rekao  je  kako  je  želio 
istaknuti važnost ekumenizma, te da je žarko želio 
ekumenski susret u Erfurtu, gdje je Luter u zajednici 
augustinaca zaređen za svećenika. Svi smo shvatili 
važnost  zajedničkog  svjedočenja  vjere  u  Isusa 
Krista. Potreban je zajednički napor na putu prema 
punome jedinstvu, ali svjesni smo da mi ne možemo 
ostvariti  ni  vjeru ni  istinsko jedinstvo.  Jedino nam 
Krist  može dati  jedinstvo,  a bit  ćemo jedinstveniji 
ako mu dopustimo da nas preobrazi  – ustvrdio je 
Sveti Otac. 

Govoreći  pak o Marijanskoj  večernjoj  u  svetištu  u 
Eichsfeldu, rekao je da je oduvijek želio posjetiti taj 
kraj, jer je poput katoličkog otoka u protestantskom 
moru, a spomenuo je također euharistijsko slavlje u 
Erfurtu, na kojem je govorio o nebeskim zaštitnicima 
Tiringije, a rekao je da je zadovoljan jer se susreo s 



msgr. Hermannom Scheipersom, svećenikom koji je 
preživio koncentracijski logor u Dachau –podsjetio je 
Papa.

Govoreći  o  trećem  dijelu  putovanja  u  Njemačku, 
rekao  je  da  se  u  Freiburgu  susreo  s  brojnim 
hodočasnicima  iz  Švicarske,  Francuske  i  drugih 
zemlja.  Na molitvenom bdijenju s mladima osjetio 
sam  da  vjera  u  mojoj  domovini  Njemačkoj  ima 
mlado  lice.  Mladima  sam  rekao  da  se  uzdam  u 
njihovu aktivnu suradnju:  s  Kristovom su pomoću 
sposobni  svijetu  nositi  plamen  Božje  ljubavi  – 
ustvrdio je Benedikt XVI. te podsjetio na susret sa 
sjemeništarcima u Freiburgu. Tako sam odgovorio na 
njihovo  pismo  koje  su  mi  uputili  prije  nekoliko 
tjedana.  U  sjemeništu  sam  se  također  susreo  s 
predstavnicima Pravoslavnih  crkvi.  Njima sam pak 
rekao  da  zajedno  imamo  biti  kvasac  u  našem 
društvu. Prijateljski  susret s katolicima zauzetim u 
Crkvi  i  javnome  životu  zaključio  je  niz  susreta  u 
sjemeništu – kazao je Papa.

Osvrnuvši  se  na  euharistijsko  slavlje  u  turističkoj 
zračnoj  luci  u  Feiburgu,  rekao  je  da  je  ono  bilo 
vrhunac  pastoralnoga  pohoda Njemačkoj  i  prigoda 
da se zahvali svim karitativnim djelatnicima. Rekao 
sam im da će njihova dragocjena služba uvijek biti 
plodonosna kao se bude temeljila na istinskoj i živoj 
vjeri, u jedinstvu s biskupima, s Papom i Crkvom. 
Zaključujući svoj govor Sveti je Otac ustvrdio da mu 
je  apostolsko  putovanje  u  Njemačku  omogućilo 
sresti  vjernike  njegove domovine,  da  ih  potvrdi  u 
vjeri, nadi i ljubavi, te da s njima podijeli radost što 
su katolici. Ali moja je poruka bila namijenjena svim 



Nijemcima da s  pouzdanjem gledaju u  budućnost, 
jer gdje je Bog tu je i budućnost – kazao je Papa te 
hodočasnike  pozdravio  na  raznim  jezicima.
Hrvatskim  se  hodočasnicima  pak  obratio  riječima: 
Srdačno pozdravljam sve hrvatske hodočasnike,  a  
osobito  vjernike iz  župe Svetog Nikole  Tavelića  iz  
Zagreba.  Dragi  prijatelji,  po  primjeru  apostola  i  
tolikih svetaca iz vašega naroda, budite oduševljeni  
za  Krista  i  slijedite  Ga  u  ljubavi.  Hvaljen  Isus  i  
Marija!
 

 

 

Papin nagovor prije molitve Anđeo Gospodnji
18/09/2011 17.42.21

U  današnjem  nagovoru  prije  molitve  Anđeo 
Gospodnji  u  Castel  Gandolfu  Sveti  se  Otac 
osvrnuo na novu evangelizaciju, te na svoje skoro 
putovanju u Njemačku i na početak školske godine. 
Danas živimo u dobu nove evangelizacije – rekao je 
Papa, pozivajući  osobe, obitelji  i  zajednice koje su 
otkrile  ljepotu  vjere na rad u vinograd Gospodnji. 
Osvrćući se na početak školske godine istaknuo je 
pravo  svake  osobe  na  odgoj.  
Široki  se obzori  otvaraju naviještanju evanđelja,  a 
krajevi  drevne  kršćanske  tradicije  pozivaju  se  da 
ponovno  otkriju  ljepotu  vjere  –  kazao  je  Papa 
navodeći  riječi  svetoga  Pavla  iz  poslanice 
Filipljanima:  „Za  mene  je  uistinu  život  Krist“. 



Pozivajući sve da se zauzmu za novu evangelizaciju, 
rekao  je  da  su  protagonisti  toga  poslanja  svi 
muškarci i žene koji mogu potvrditi to što je rekao 
sveti  Pavao.  To  su osobe,  obitelji  i  zajednice  koje 
prihvaćaju rad u vinogradu Gospodnjem, prema slici 
iz današnjeg evanđelja. To su ponizni i velikodušni 
djelatnici koji ništa drugo ne traže osim sudjelovanja 
u Kristovu i crkvenom poslanju – ustvrdio je Papa. 
Dragi prijatelji, evanđelje je preobrazilo svijet, i još 
ga  preobražava,  poput  rijeke  koja  natapa  golemo 
polje – ustvrdio je Sveti Otac podsjećajući da se u 
zajedništvu  sa  živim  Isusom Kristom  otkriva  novi 
smisao  ljudskog  života.  Bog  je  ljubav,  svojom  je 
žrtvom  oslobodio  ljude  od  ropstva  grijeha.  On  je 
„pouzdana  nada“.  Smrt  i  uskrsnuće  Kristovo 
Radosna je vijest koja mora, polazeći od Jeruzalema 
prispjeti  svim  ljudima  i  narodima  da  iznutra 
preobrazi  sve  kulture  –  istaknuo je  Benedikt  XVI. 
dodajući:
 Sveti je Pavao pripadao trima kulturama: židovskoj, 
grčoj  i  rimskoj.  Bog  mu  nije  slučajno  povjerio 
poslanje  da  od  Male  Azije  do  Grčke  i  Rima  nosi 
evanđelje,  da  gradi  most  po kojem će  kršćanstvo 
stići do krajnjih granica zemlje – kazao je Benedikt 
XVI.
 Nakon  marijanske  molitve,  Papa  se  spomenuo 
blaženoga  Frncesca  Palearija,  člana  svećeničke 
družbe  svetoga  Josipa  Cottolenga,  koji  je  jučer  u 
Torinu proglašen blaženim. Skrbio se o siromašnima 
i  bolesnima  u  Maloj  kući  Božje  providnosti, 
posvećivao  se  poučavanju,  a  isticao  se  svojom 
blagošću  i  strpljivošću.  Zahvalimo  Bogu  za  toga 



svijetlog  svjedoka  njegove  ljubavi  –  potaknuo  je 
Sveti Otac.
Govoreći na francuskom jeziku podsjetio je đake na 
važnost  škole.  Važno  je  „proširivati  područje 
spoznaje“, učiti živjeti s drugima. Pozvao je roditelje 
da izbliza slijede djecu, da slušaju njihove priče, da s 
njima razgovaraju o njihovim novim iskustvima, te 
im tako pomognu u odabiru dobrih odluka. I škola i 
obitelj  plodno  su  tlo  za  odgoj  sutrašnjega 
čovječanstva.  Papa  je  poželio  da  sva  djeca  mogu 
primiti odgoj na koji imaju pravo.
Govoreći na njemačkom jeziku, podsjetio je na skoro 
putovanje  u  Njemačku.  Radujem  se  susretu  s 
mnogim  osobama,  rekao  je  Papa  potičući 
velikodušan odgovor na ponudu bezgranične Božje 
ljubavi  i  na  suradnju  u  dobru  koje  je  svijetu. 
Govoreći  pak  na  engleskom,  pozvao  je  na 
svladavanje zavisti zbog tuđeg uspjeha i mrmljanja 
radi  neprikladne  nagrade  za  obavljenu  službu.  Na 
poljskom je pak rekao da su nam povjerene razne 
karizme i darovi, te da nas sve očekuje ista plaća: 
radost vječnoga dioništva u Božjoj dobroti.
 

Opća audijencija srijedom
14/09/2011  17.51.38

Sveti je Otac današnju opću audijenciju, u dvorani 
Pavao VI. u Vatikanu, posvetio 22. psalmu, koji 
govori  o  dramatičnom  progonu  nevine  osobe. 



Psalam  je  bremenit  kristološkim  značenjem  – 
ustvrdio je Benedikt XVI. – a nama je poticaj da ne 
gubimo nadu ni onda kad nam se čini da nas je Bog 
napustio. Kako je rekao Sveti Otac, 22. psalam je 
„očajna i dirljiva molitva“, vodi nas do Isusova križa 
da „ponovno živimo njegovu muku i dijelimo plodnu 
radost  uskrsnuća“:  „Bože moj,  Bože moj,  zašto si 
me  ostavio?  Daleko  su  od  moga  spasenja  riječi 
moga  vapaja.  Bože  moj,  vičem  danju,  al'  ne 
odvraćaš;  noću  vapijem  i  nema  mi  počinka“.  
Psalam  opisuje  dramu  nevinog  prognanika, 
okruženog  protivnicima  koji  priželjkuju  njegovu 
smrt. U njegovoj se molitvi, premda je puna nade, 
naizmjenično očituje „tjeskobna zbilja sadašnjosti“ i 
„utješno  sjećanje  prošlosti“.  Njegov  je  vapaj 
obraćanje Bogu koji mu se čini dalekim, izgleda mu 
kao da ga je Bog napustio:  Bog šuti,  a  ta šutnja 
razdire dušu molitelja, on usrdno moli, ali ne nalazi 
odgovor. Provodi dane i noći u neumornom traženju 
neke riječi, pomoći koja ne stiže; Bog je odsutan, ne 
čuje njegov vapaj, zaboravio je na njega“ – istaknuo 
je Benedikt XVI.

 Ako Bog ne odgovara – kako je rekao Sveti Otac – 
onda  se  vapaj  gubi  u  praznini  a  samoća  biva 
neizdrživa. Ali psalmist ne može vjerovati da ga je 
Bog ostavio i stoga brižljivo žudi za dodirom, traži 
„odnos koji  bi  mu mogao dati  utjehu i  spasenje“. 
Njegov je vapaj, „Bože moj, Bože moj, zašto si me 
ostavio?“  preuzet  u  Matejevu i  Markovu evanđelju 
kao  vapaj  umirućeg  Isus  na  križu:  On  izražava 
svekoliki očaj Mesije, Sina Božjega, koji se suočava s 
dramom  smrti,  stvarnosti  koja  se  ne  priliči 



Gospodaru života. Ostavljen gotovo od svih, izdan i 
zanijekan od učenika, okružen onima koji ga grde, 
Isus  je  slomljen  teretom  poslanja  koje  se  ima 
ostvariti  kroz  poniznost  i  zator.  Stoga  vapi  Ocu  i 
svoju muku izražava riječima psalma – ustvrdio je 
Benedikt XVI.

Ali  njegov vapaj nije očaj kao ni psalmistov, on u 
molitvi  govori  o  svome  mukotrpnome  putu  koji 
završava  zahvaljivanjem,  pouzdanjem  u  Božju 
pobjedu:  Isusova  se  tjeskobna  molitva,  premda 
bremenita  neopisivim  trpljenjem,  otvara  sigurnoj 
slavi... U svojoj muci, iz poslušnosti prema Ocu, Isus 
prihvaća napuštenost i smrt da uđe u život i da taj 
život  podari  svim  vjernicima  –  kazao  je  Benedikt 
XVI.

U  psalmu  se  Božjoj  šutnji,  njegovoj  prividnoj 
odsutnosti,  suprotstavlja  prisutnost,  blizina  koja 
prati cijeli čovječji život. Psalmist priznaje tu blizinu, 
odnosno  ljubav,  ali  također  osjeća  i  zastrašujući 
blizinu neprijatelja. Tada se njegov vapaj pretvara u 
molitvu  a  tjeskoba  preinačuje  doživljavanje 
opasnosti.  Čini  se  da  su  neprijatelji  nepobjedivi. 
Postali su „vrlo opasne divlje životinje, a psalmist se 
osjeća  kao  mali  crv:  Te  slike,  opisane  u  psalmu, 
služe također da se istakne kako u čovjeku kada je 
okrutan i kada napada svoga brata prevladava nešto 
životinjsko.  Uvijek  nasilje  u  sebi  ima  nešto 
životinjsko a jedino spasonosni  zahvat  Božji  može 
čovjeku  vratiti  njegovu  čovječnost  –  ustvrdio  je 
Benedikt  XVI.
S  dramatičnim  slikama,  koje  nalazimo  u 
pripovijedanju Kristove muke, opisano je uništenje 



osuđenikova tijela. Stoga psalmist ponovno vapi za 
pomoću:  Taj  vapaj  otvara  nebesa  jer  je  bremenit 
vjerom,  sigurnošću  koja  nadilazi  svaku  sumnju, 
tamu  i  očaj.  Vapaj  se  preobražava  u  zahvalu  za 
spas. Psalam se – kako je objasnio Papa – pretvara 
„u  veliki  hvalospjev  cijeloga  naroda,  Jahvinih 
vjernika.  Gospodin  je  pritekao  u  pomoć,  spasio 
siromaha  i  očitovao  mu  svoje  milosrdno  lice.  U 
nedjeljivom otajstvu  susreli  su  se  smrt  i  život,  a 
život  je  pobijedio.  Bog  spasitelj  očitovao  se  kao 
svemoćni  Bog,  kojeg će slaviti  svi  narodi  zemlje  i 
pred  kojim  će  ničice  pasti  obitelji  naroda.  To  je 
pobjeda  vjere,  koja  može  preobraziti  „smrt  u  dar 
života,  bezdan  boli  u  izvor  nade  –  zaključio  je 
Benedikt XVI.

Opća audijencija srijedom

07/09/2011  17.49.57

Na  današnjoj  općoj  audijenciji  na  Trgu  svetoga 
Petra  Sveti  je  Otac  nastavio  niz  kateheza  o 
molitvi, te je, kako je obećao u lipnju, započeo govor 
o  pslamima  koji  su  najuzvišeniji  molitveni  izraz. 
Papa  je  govorio  o  trećem  psalmu,  koji  židovska 
tradicija pripisuje kralju Davidu, u kojem je opisan 
najdramatičniji prizor iz Davidova života: bijeg pred 
sinom Abšalomom da spasi vlastiti život. U tjeskobi 
David  traži  pomoć  –  ustvrdio  je  Benedikt  XVI. 
citirajući  prve  retke  psalma:  Jahve,  koliko  je 



tlačitelja mojih, koliki se podižu na mene! Mnogi su 
što o meni zbore: „Nema mu spasenja u Bogu!“

Komentirajući  navedeni  ulomak  Papa  je  rekao  da 
početak  psalma  opisuje  dramatične  okolnosti 
psalmista:  brojnost  progonitelja  i  usamljenost 
molitelja koji i u životnoj opasnosti čuva svoj odnos 
s Bogom. Ni smrt ne može poljuljati njegovo ufanje 
u Božju pomoć, premda neprijatelji njegovi tvrde da 
ga  ni  Bog  ne  može  spasiti  –  istaknuo  je  Papa 
objašnjavajući:  
Ne napadaju ga dakle samo fizički nego napadaju i 
njegovo pouzdanje u Gospodina. Najveća napast za 
vjernika jest sumnja u Božju blizinu. Podmukao je 
dakle  napad  na  Davida  jer  nastoji  uništiti  njegov 
odnos  s  Bogom.  Okrutnost  i  sarkazam  kraljevih 
neprijatelja  iskusit  će  i  Isus  na  križu,  što  u 
određenim  životnim  okolnostima  može  svatko 
iskusiti. Čini mi se da se psalam odnosi na brojne 
naše probleme. I nas često muči napast da nam ni 
Bog ne želi pomoći, da nas ne poznaje ili da nas ne 
može spasiti. Napast protiv vjere posljednji je napad 
neprijatelja,  čemu  se  moramo  oduprijeti  jer  tako 
nalazimo Boga i  Život – ustvrdio je Benedikt XVI.
Psalmist  dakle  vjerom  odgovara  na  napade 
neprijatelja, zazivajući Gospodina, obraćajući mu se 
s 'ti' što je izraz trajnog i čvrstog odnosa i sigurnosti 
u  Božju  pomoć:  Ti  si  ipak  štit  moj,  Jahve;  slavo 
moja,  ti  mi  glavu  podižeš.  Iz  sveg  glasa  Jahvi 
zavapih, i on me usliša sa svete gore svoje. Mnoštvu 
neprijatelja  suprotstavlja  se Božja svemoć.  Čovjek 
više  nije  sam,  neprijatelji  nisu  nepobjedivi,  jer 
Gospodin sluša vapaj potlačenog i odgovara sa svoje 



svete  gore  –  istaknuo  je  Sveti  Otac  i  dodao:  
Ispreplitanje  čovječjeg  vapaja  i  Božjega  odgovora 
molitvena  je  dijalektika  i  ključ  tumačenja  cijele 
povijesti spasenja. Molitva je izraz sigurnosti u Božju 
pomoć.  Vrlo  je  važno  da  i  naša  molitva  odiše 
sigurnošću u Božju prisutnost jer Bog je blizu svima 
koji  ga  traže,  Bog  uvijek  odgovara  na  čovjekov 
vapaj.  Tko  je  mislio  da  je  izgubljen,  može  podići 
glavu jer se Bog očituje u spasonosnom odgovoru; 
molitelj, nezaštićen i u opasnosti, u slavi je Božjoj 
jer je Bog njegova slava – istaknuo je Benedikt XVI.
S Božjim odgovorom dakle – nastavio je Benedikt 
XVI. – nestaje strah a vapaj se gubi u miru, u dubini 
nutarnje sigurnosti: Sad mogu leći i usnuti, i onda 
ustati, jer me Jahve drži. Ne bojim se tisuća ljudi što 
me  opsjedaju  dušmanski.  Premda  je  u  opasnosti, 
molitelj može mirno usnuti jer se uzda u Gospodina, 
zna da mu neprijatelji ne mogu ništa jer je Gospodin 
njegova  zaštita.  Prisutnost  Onoga  koji  ne  umire 
pobjeđuje strah od smrti – ustvrdio je Sveti Otac.

 Vidljivosti  dakle  neprijatelja  suprotstavlja  se 
nevidljiva  prisutnost  Božja,  sa  svom  svojom 
nepobjedivom  moći.  Njemu  se  psalmist  ponovno 
obraća:  Ustani,  o  Jahve!  Spasi  me,  o  Bože  moj! 
Neprijatelji su se digli protiv nevoljnika, a Gospodin 
se  diže  da  zatre  njegove  neprijatelje.  Bog  će  ga 
spasiti,  odgovarajući  na  njegov  vapaj.  U  boli,  u 
opasnosti,  u  gorčini  nerazumijevanja  i  uvrede, 
pslamistove  riječi  otvaraju  naše  srce  utješnoj 
sigurnosti vjere. Bog je uvijek blizu, u teškoćama i 
problemima i u tami života – On sluša, odgovara i na 
svoj  način  spašava.  Ali  valja  prepoznati  njegovu 



prisutnost i prihvatiti njegove putove – zaključio je 
Benedikt  XVI.
Pozdravljajući poljske hodočasnike, Papa je podsjetio 
na  poljskog  kardinala  Deskura  za  kojeg  je  jučer 
slavljenja  misa  zadušnica.  Govoreći  o  njegovu 
prijateljstvu s blaženim Ivanom Pavlom II. rekao je 
da  je  on  svojom  molitvom  i  patnjom  podupirao 
papinsku  službu,  i  uvijek  je  svoj  život  povjeravao 
Bezgrješnoj  Djevici  Mariji.  Hrvatske  je  pak 
hodočasnike  pozdravio  riječima:  Radosno 
pozdravljam  sve  hrvatske  hodočasnike,  a  osobito  
učenike i nastavnike Katoličke gimnazije iz Požege.  
Dragi prijatelji, ne zaboravite da nam je Bog uvijek  
blizu.  Svojim životom posvjedočite Njegovu ljubav  
svima koji Ga traže. Hvaljen Isus i Marija!
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